



Engineering Village



航空学报 » 2012, Vol. 33 » Issue (1) :54-61 DOI: CNKI:11-1929/V.20110916.1604.001

流体力学与飞行力学

[最新目录](#) | [下期目录](#) | [过刊浏览](#) | [高级检索](#)

[<< Previous Articles](#) | [Next Articles >>](#)

## 用于碳纤维复合材料的电热除冰技术实验研究

马莉娅<sup>1,2</sup>, 熊联友<sup>1,3</sup>, 刘立强<sup>1,3</sup>, 杨娇萍<sup>3</sup>, 杨岩峰<sup>3</sup>

1. 中国科学院 低温工程学重点实验室, 北京 100190;
2. 中国科学院 研究生院, 北京 100049;
3. 中国科学院 理化技术研究所, 北京 100190

### Experimental Study on Electro-thermal Deicing Technique for Carbon Fiber Composite

MA Liya<sup>1,2</sup>, XIONG Lianyou<sup>1,3</sup>, LIU Liqiang<sup>1,3</sup>, YANG Jiaoping<sup>3</sup>, YANG Yanfeng<sup>3</sup>

1. Key Laboratory of Cryogenics, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100190, China;
2. Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China;
3. Technical Institute of Physics and Chemistry, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100190, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (1406KB) [HTML](#) 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) [Supporting Info](#)

**摘要** 针对碳纤维复合材料机翼的电热除冰技术研究现状,提出了采用多层材料结构的电热除冰垫技术方案.该电热除冰垫各层均由具有不同热功能的材料构成,其中部分材料为根据性能需要自行制备得到的.采用有限容积法(FVM)对除冰垫的性能进行了数值模拟,确定了隔热层厚度,验证了加热回路的均匀性.根据所确定的方案制备了电热除冰垫,并利用自行搭建的除冰验证装置对该电热除冰垫的性能进行了实验研究,得到了加热热流密度、来流风速、来流与除冰表面间夹角对除冰性能的影响规律.研究表明,该电热除冰垫具有良好的除冰性能,除冰方案可行.

**关键词:** 碳纤维 电热除冰 多层材料结构 物性测试 除冰验证装置

**Abstract:** Based on recent research of electro-thermal deicing technique for carbon fiber composite airfoil, a multi-material structure is proposed. The deicer pad consists of multi-materials, each with specific thermal properties. Some of these materials are manufactured in the laboratory based on the property requirements. The finite volume method (FVM) is adopted to simulate the performance of the deicing pad, and the proper thickness of the insulation layer is determined. Through numerical simulation the uniformity of the heating circuit is also verified. According to the scheme an electro-thermal deicer pad is developed, and a deicing validation device is designed and adopted to carry out the experimental study on the performance of the deicer pad. The impact of heat flux, airflow velocity and the angle between the airflow and the deicing surface on the deicing performance is studied. The study shows that the electro-thermal deicer pad so designed is able to provide good deicing performance, and that the proposed deicing scheme is feasible.

**Keywords:** carbon fiber electro-thermal deicing multi-material structures physical property measurement deicing validation device

Received 2011-05-09;

Corresponding Authors: 刘立强 Email: lqliu@mail.ipc.ac.cn

About author: 马莉娅 女,博士研究生.主要研究方向: 制冷及低温技术. Tel: 010-82543482 E-mail: maliya06@mail.ipc.ac.cn

刘立强 男,博士,研究员,博士生导师.主要研究方向: 制冷及低温技术. Tel: 010-62554669 E-mail: lqliu@mail.ipc.ac.cn

### 引用本文:

马莉娅, 熊联友, 刘立强, 杨娇萍, 杨岩峰. 用于碳纤维复合材料的电热除冰技术实验研究[J]. 航空学报, 2012, 33(1): 54-61.

MA Liya, XIONG Lianyou, LIU Liqiang, YANG Jiaoping, YANG Yanfeng. Experimental Study on Electro-thermal Deicing Technique for Carbon Fiber Composite[J]. Acta Aeronautica et Astronautica Sinica, 2012, 33(1): 54-61.

### Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

### 作者相关文章

